
 

 

VI. Ticari Diplomasi Ödülleri 

10 Ocak 2025, JW Mariott İstanbul 

 

Ticaret Bakanımız Prof. Dr. Ömer Bolat, 

Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanımız Vedat Işıkhan, 

Bakan Yardımcılarımız, 

Kurucu ve Kurumsal Kuruluşlarımızın Başkanları, 

Yönetim ve Denetim Kurulu Üyelerimiz,  

İş Konseyi Başkanlarımız, Değerli  Üyelerimiz, 

Değerli Basın Mensupları, 

 

Az önce tamamladığımız DEİK İş Konseyleri 2024 Yılı Olağan Mali 

Genel Kurullarımızın ardından, 6.’sını düzenlediğimiz ve gelenekselleşen 

Ticari Diplomasi Ödüllerimize hoş geldiniz, şeref verdiniz... 

İnşallah uygun zamanda, Sayın Cumhurbaşkanımızın da teşrifiyle, 

DEİK Mali Genel Kurulumuzu da yapacağız. 

Bugün aramızda 2 Bakanımız var. Programlarımızda hep birlikte 

olduğumuz Ticaret Bakanımız ve bu özel günümüzü bizimle paylaşan 

Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanımıza katılımları için teşekkür 

ediyorum. 



 

 

Öncelikle, bugün, 10 Ocak Çalışan Gazeteciler Günü ve aramızda 

birçok değerli basın mensubu bulunuyor. Toplum adına görevlerini 

fedakarca yürüten tüm basın mensuplarımızın bu özel gününü 

kutluyorum. 

Devamla, 2025 yılında; sürdürülebilir şekilde savaşların sona erdiği, 

adalet, barış, daha adil bir gelir dağılımıyla huzurun hâkim olduğu bir 

dünya dileğiyle, sağlık ve afiyet içinde, sevdiklerimizle birlikte mutlu yıllar 

diliyor, bu sene yeni miladi yılla birlikte başlayan mübarek üç aylarınızı da 

tebrik ediyorum. 

İçinde bulunduğumuz yılın DEİK için bir anlamı da, 40. yılımızı 

kutlayacak olmamız…  

Kırk sayısı, eski zamanlarından itibaren farklı coğrafya ve 

medeniyetlerde kutsal ve uğurlu sayılmış, inanç ve geleneklerde, efsane 

ve destanlarda yer almıştır. Bu rakamın, Türk destanlarının da  yaygın 

motiflerden olmasının yanı sıra, bugünkü Türkçemiz’de de “kırkı çıkmak, 

kırk dereden su getirmek, kırk yıl hatırı olmak” gibi kullanımları var.  

Kırk sayısına, ruhi olgunluk da atfedilir. Meyvelerin kırk günde 

olgunlaşması, Peygamberimize kırk yaşında peygamberlik verilmesi, 

bebeklerin kırkının çıkması da, bununla ilgili görülmüş.  

DEİK’in kırkıncı yılınında da, Ticari Diplomasi faaliyetlerinde 

olgunluğa eriştiğini, ülkemizde ve dünyadaki algısının da bu doğrultuda 

arttığını görmek mutluluğumuzu artırıyor. Bizim için özel anlamı olan bu 

yılda, daha olgun bir şekilde yolumuza devam edeceğimize eminim. 



 

 

Bu vesileyle, vefamızın vazgeçilmez bir ifadesi olarak, DEİK 

ailemize kuruluşundan bugüne kadar, emek ve destek veren herkese 

teşekkür ediyor, vefat edenlere, Allah’tan rahmet diliyorum. 

1985’te Cumhurbaşkanımız Özal’ın vizyonuyla başlatılan DEİK’in 

doğuşuyla, ticari diplomasi faaliyetleri, özel sektörü de kapsayacak şekilde 

genişledi.  

2014 yılında Cumhurbaşkanımızın Recep Tayyip Erdoğan’ın 

yeniden belirlediği vizyonla yapılanan kurumumuzda; ilk İş Konseyimiz 

Türkiye-ABD İş Konseyinden başlayarak, bugün, Bulgaristan’dan 

Kanada’ya, Etiyopya’dan Kolombiya’ya, Endonezya’dan Finlandiya’ya 

kadar tüm dünyada 152 konseye ulaştık. 

 Geçen sene genel kurulumuzda bazı analizler yapmıştım. Bu yılı da 

rakamlara fazla girmeden özetleyecek olursam; 

 * En çok ihracat yaptığımız ilk 10 ülke, aynı zamanda en çok etkinlik 

yaptığımız ilk 10 ülke.  

 * İhracatımızın % 98’ini, İş Konseyimiz olan ülkelere yapmışız.  

 En çok ihracat yaptığımız ülkelerle, iş konseyi performansı en 

yüksek olan ülkeleri de kıyasladık; 

 * Performansı en yüksek 10 Konsey, aynı zamanda ilk 20’ye giren 

ülkelere ait. Demek ki, ne kadar çok etkin faaliyet yapabilirsek, sonuçları 

da aynı oranda olumlu gelişiyor. 

Elbette, başarıyı yakalamak için, küresel ve bölgesel paradigmaları 

yakından izlememiz, iyi analiz etmemiz ve proaktif olmamız gerekiyor. 



 

 

DEİK’te ve iş dünyamızda odaklandığımız, artan bir ivmeyle 

hayatımızda yer kaplayan paradigmaları çok konuştum ama kısaca yine 

değineceğim. 

* Covid-19’la, köklü kavram değişimleri yaşandı. 

* Değişim, Rusya-Ukrayna savaşıyla ivme kazandı. 

* Umarım, Ortadoğu’da, Gazze ve Lübnan’daki ateş bunun 

tamamlayıcısı olmaz. 

* Ve umarım, Suriye sürecinin geldiği nokta, bölgemiz ve ülkemiz 

için güzel sonuçlanır.  

* Diğer yandan, tedarik zinciri hala küresel bir ticaret sorunu. 

* Gündemimizdeki off-shore, artık Near-shoring, green shoring, 

re-shoring ve friend-shoring olarak şekillenmeye başladı. 

* Globalleşme’den Glokalleşme’ye geçiyoruz. 

* Lojistiğin artık ulaşılabilirlik olduğunu öğrendik. 

* Yeşil dönüşüm, benim ifademle yeşil ekonomide hedef, sadece 

doğaya saygı değil, yeni bir ekonomi modeli. 

* Ve, dijital dönüşüm değil, yine benim ifademle, dijital ekonomi 

geliyor.  

* Önemli bir başlık da bloklaşmalar. Bir taraftan serbest ticareti 

konuşurken diğer taraftan ticaret bloklarını konuşuyoruz ve çok  

konuşacağız. 



 

 

* Eskiden Asya-Pasifik deyimini kullanırdık. Şimdi, ABD-Çin 

gerginliğinin de bir sonucu olarak daha çok desteklenen Hindistan 

sebebiyle, Indo-Pasifik kavramını konuşacağız. 

Ve Küresel ekonomiye baktığımızda; büyümenin ve küresel ticaretin 

ivmesinin azaldığı, enflasyonun azalma trendine girmesine rağmen arzu 

edilenin üzerinde olduğu ve yakın dönemde böyle devam edeceği bir 

görünüm hakim.  

 

Sayın Bakanlarım, DEİK Ailemizin Değerli Üyeleri, 

Ülkemizin Ticari Diplomasi çalışmalarını yürütmek için kılı kırk 

yararak çalışıyoruz. 

Geçen yıldan bu yana yurt içi ve dışında, Cumhurbaşkanımız ve 

Ticaret Bakanımızla birlikte olduklarımızın yanısıra, diğer bakanlarımız ve 

yetkililerimizin de katıldığı 2200’ün üzerinde etkinlik yaptık. 

Geçtiğimiz günlerde, Üye Memnuniyet Anketimizi yaptık ve ne mutlu 

ki, üyelerimizin memnuniyetini % 82 olarak tespit ettik. Sonuçlar, bizi daha 

fazla gayretle çalışmamız için motive etti. 

Marifet iltifata tabidir derler. DEİK olarak, önceden belirlediğimiz 

kriterlere göre değerlendirerek, İş Konseylerimizi ödüllendiriyoruz. 

Birazdan takdim edeceğimiz Ticari Diplomasi Ödüllerimizi İş Konseyleri 

adına almaya hak kazanan başkanlarımızı ve konseylerini şimdiden tebrik 

ediyorum. Ülkemizin Dış Ekonomik İlişkilerini artırmak için gecesini 

gündüzüne katarak emek veren üyelerimiz için bu ödüllerin de, çalışmaları 

için bir motivasyon kaynağı olacağından eminim. 



 

 

Performans Kriterlerine göre yapılan değerlendirmeyle, 2 grupta, 7 

kategoride 14 ödülümüz var. Bu sene, Kadın Vizyonu Ödülü dalında bir 

kategori daha ekledik. Ödül alacakları tekrar tebrik ediyorum. 

 

Sayın Bakanlarım, Değerli Katılımcılar, 

Tabiri caizse DEİK ailesi olarak kırk tarakta bezimiz var. Ülkemizin 

ticari diplomasi çalışmaları için dünyanın her bölgesinde ayrı amaç ve 

gündemlerimiz mevcut. 

Hep gündemimizde olan ancak küresel ekonomi için kritik seviyeye 

ulaşan verimliliği ve sürdürebilirliliği sağlamak için, ülkeler ikiz dönüşümü 

hedeflerine koyarken, şimdiden 1 trilyon dolarlık bir değere ulaşan 

kuantum ekonomisi de sürdürülebilir bir dünya için kamu ve özel 

sektörün takibine girdi. Bu dönüşümlerin sadece bir ülke ve bölgede 

gerçekleşmesiyle, bir evin önünün temizlenmesiyle tüm sokağın temiz 

olmayacağı gibi, tüm dünyada sürdürebilirliği sağlayamayız. Bu bilinci 

oluşturmak amacıyla, Türk iş dünyası ve yurt dışı muhataplarımız 

nezdinde farkındalığı ve ortak hareket etmeyi sağlayacak faaliyetlerde 

bulunuyoruz, 2025’te de bu hedef doğrultusunda çalışacağız.  

Bu çalışmalara örnek 2 örnek, ABD ve Almanya özelinde 

başlattığımız daha güçlü karşı kanat projelerimiz. İki ülkenin önde gelen 

firmalarını, kurumlarını ve üniversitelerini bir araya getirerek; KOBİ’lerin 

ikiz dönüşüme uyumları, ortak teknolojilerle verimlilik ve kapasitelerin 

artırılması, firma satın-alımları, yatırımların Türkiye’ye çekilmesi, üçüncü 

ülkelerde iş birlikleri, savunma ve enerji gibi stratejik alanlarda ortaklıklar 

için lobicilik faaliyetleri gibi birçok alanda çalışmaya devam edeceğiz. 



 

 

Bölgeler bazında amaç ve faaliyetlerimize kısaca değinerek 

sözlerimi bitireceğim. 

Öncelikle, dış ticaretimizi dengelememiz gereken bölgelerin başında 

Asya Pasifik geliyor. 

Ticaret Bakanlığımızın Uzak Ülkeler Eylem Planı’ndaki 18 ülkeden 

11 tanesi bu bölgede.  

Çin’in Kuşak ve Yol projesini yakından takip ediyoruz ve proje 

kapsamında ülkemizin en iyi şekilde konumlanması önemli. 

ASEAN ile ekonomik ilişkilerimizi güçlendirmek amacıyla, Türkiye-

ASEAN İş Konseyi’ni kuduğumuzu da paylaşmak isterim. 

Avrupa’yı daha yakından izlemeye devam edeceğiz. Dış 

ticaretimizin %50’sinden fazlasını yaptığımız ve son 20 yıldaki doğrudan 

yatırımların %70’ine sahip ortağımızın ticari sağlığı önemli. 

ABD ile 100 milyar dolarlık ticaret hacmi için çok boyutlu 

faaliyetlerimizi bir diğer başlığımız. 

Latin Amerika, dış ticaretimizde şimdilik önemli bir ağırlığı olmasa 

da son 20 yılda ilişkilerimizin arttığı ve önümüzdeki dönemde de artma 

potansiyeli olan bölgemiz. 

Elbette, mevcut seviyesi Almanya’yla ticaretimiz seviyesinde bile 

olmasa da, Afrika Kıtası ticaret ve yatırım fırsatları büyük olan bölgemiz.  

Ekim ayında, Ticaret Bakanlığımızın ev sahipliğinde 5.’sini 

düzenleyeceğimiz Türkiye-Afrika Ekonomi ve İş Forumu (TABEF) ile, tüm 

Afrika ülkelerinin iş dünyası temsilcilerini bir araya getireceğiz. Not alın. 



 

 

Ortadoğu ve Körfez ülkelerinin ekonomilerini çeşitlendirme 

vizyonları devam ediyor. Suudi Arabistan, İran ve Irak ile gelişen 

ilişkilerimize odaklanıyoruz. Suriye’de yaşanan gelişmeleri yakından takip 

ediyoruz, daha fazla iş birliğine hazırız. 

Bu yıl ilk kez Türkiye-GCC Grand Forumu adıyla nitelikli bir 

buluşmaya daha ev sahipliği yapacağız. 

Avrasya bölgemizde önemli ticaret ortağımız Rusya başta olmak 

üzere bölge ülkelerinde klasik ve elektronik ticaretin geliştirilmesi  üzerine 

daha fazla odaklanıyoruz. 

Ve, Diaspora Çalışmalarımız. 

Küresel siyasette yaşanan gelişmeler, uluslararası arenada güçlü 

diasporaya sahip olmanın önemini bir kez daha gösterdi. Dünya Türk İş 

Konseyimiz -DTİK- gibi sivil inisiyatifle yürütülen diaspora çalışmalarının 

önemi ortada. 

 Evet, bir kahvenin kırk yıl hatırı vardır. Tabii ki kahve bahane, ama 

bugünkü samimi birlikteliğimizi unutmayacağız. 

Buradan aldığımız ilhamla, DEİK ailemiz olarak, ülkemizin ticari 

diplomasi faaliyetlerini yürütmek yılmadan çalışmaya devam edeceğiz. 

Bu duygularla, bu güzel ailenin yolculuğunda her zaman sıcak ve 

tam destek veren Prof. Dr. Sn. Ömer Bolat Bakanımız ve katılımıyla 

programımıza daha anlamlı kılan Vedat Işıkhan Bakanımıza, Bakan 

Yardımcılarımıza, iş dünyamızın tüm kuruluşlarına ve DEİK Ailemizin tüm 

bireylerine, çalışma arkadaşlarıma, programımıza destek veren Kuzu 



 

 

Grup’a ve katkı sağlayan herkese teşekkür ediyor, hepinizi saygıyla 

selamlıyorum. 

 

Nail OLPAK 

DEİK Başkanı 

 


